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Orbán Viktor: ha azt tennénk, amit az ukrán elnök kér, benne lennénk a harmadik 

világháborúban 
2023. július 14. – MTI, Kormany.hu, Hirado.hu, Mandiner, ORIGO, Demokrata 

Ha azt csinálnánk, amit az ukrán elnök kér, akkor benne lennénk a harmadik világháborúban 

- jelentette ki Orbán Viktor miniszterelnök a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című 

műsorának pénteki adásában. A kormányfő kiemelte: abban az esetben, ha Ukrajnát felvennék 

a NATO-ba, az azonnali világháborút jelentene, "mert az azt jelenti, hogy akkor a NATO 

háborúban áll Oroszországgal". Arra is kitért, hogy a soproni kormányülésen áttekintették, 

milyen jogi és politikai eszközeik vannak, hogy megakadályozzák Brüsszelt a migránskvótáról 

szóló terv végrehajtásában. "Van még egy közvetlen fenyegetés, ez is Brüsszel irányából 

érkezik": minden évben kiadják, hogy szerintük a tagállamoknak mit kellene tenniük a 

gazdaságuk megváltoztatása érdekében, és idén is van egy olyan javaslatuk, amely a 

rezsicsökkentés eltörléséhez vezet - mondta. Hozzátette: ezzel szemben csütörtökön arról 

tárgyaltak, hogy "hogyan nem fogjuk eltörölni a rezsicsökkentést". 

 

Úzvölgyi keresztállítás: büntetőfeljelentést tett Csíkszentmárton önkormányzata 
2023. július 13. – Krónika, maszol.ro, Bihari Napló 

Büntetőfeljelentést tett a rendőrségen, valamint a romániai katonatemetőkért felelős Hősök 

Kultusza Országos Hivatal (ONCE) felé is jelezte az újabb úzvölgyi keresztállítást 

Csíkszentmárton önkormányzata – mondta el az MTI-nek Birtalan Sándor polgármester. A 

Hargita megyei település elöljárója közölte: a közigazgatásilag hozzájuk tartozó terület 

tulajdonosaként július 10-i keltezéssel tettek büntetetőfeljelentést a román rendőrségen Mihai 

Tîrnoveanu és hívei ellen. Ebben ismertették a haditemetőben szombaton, július 8-án történt 

újabb keresztállítást és temetőgyalázást, és az ügy kivizsgálását, az elkövetők büntetőjogi 

felelősségre vonását kérték. Emlékeztettek arra is, hogy a Nemzet Útja (Calea Neamului) 

szervezet akciója tervezett volt, a közösségi médiában szerveződött. Mihai Tîrnoveanu 

csütörtökön közösségi oldalán arról számolt be, hogy a Nemzet Útja és az újabb 

keresztállításban szintén részt vevő Ortodox Testvériség (Frăția Ortodoxa) képviselői a nap 

folyamán kihallgatáson vettek részt a román védelmi minisztériumban. Azt írta, hogy „a 

tárgyalások pozitívak voltak”. „Elindítjuk az eljárást az úzvölgyi nemzetközi katonatemetőben 

felállított 150 fakereszt és a nagy emlékkereszt törvényessé válásához” - írta Tîrnoveanu. A 

szaktárca nem adott ki tájékoztatást az ügyről. 
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https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/07/14/orban-viktor-ha-azt-tennenk-amit-az-ukran-elnok-ker-benne-lennenk-a-harmadik-vilaghaboruban
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/07/14/orban-viktor-ha-azt-tennenk-amit-az-ukran-elnok-ker-benne-lennenk-a-harmadik-vilaghaboruban
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/uzvolgyi-keresztallitas-buntetofeljelentest-tett-csikszentmarton-onkormanyzata
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Úzvölgye: a jogász szerint nincs szükség perre, a törvényt kell alkalmazni 
2023. július 13. – maszol.ro 

Törvény rendelkezik az újabb úzvölgyi temetőgyalázás, az illegális keresztállítás nyomán 

kialakult helyzet rendezéséről, az ügyben nincs szükség olyan újabb perre vagy bírósági 

döntésre, amely elrendeli a bontást – mondta a Maszolnak Kis Júlia kolozsvári ügyvéd. 

Szerinte a szervezők és a résztvevők több szabalysértést is elkövettek, felelősségre lehet őket 

vonni. Kis Júlia kolozsvári jogász, akit 2019-es első úzvölgyi „temetőfoglalás” után a Mikó Imre 

Jogvédő Szolgálattal (MIJSZ) együttműködve bízta meg jogi képviselettel Csíkszentmárton 

önkormányzata, a szombati keresztállítással kapcsolatban elmondta: az MIJSZ kiáll az ügyben 

a csíkszentmártoniak mellett, ő pedig szakmai tudásával támogatja a helyzet jogi megoldását. 

Kis Júlia kiemelte, hogy jogi szempontból a szervezők, illetve a résztvevők több szabalysértést 

is elkövettek, amelyekért felelősségre lehet őket vonni, az illetékes hatóságok pedig 

kiszabhatják a büntetéseket. Mint mondta, a fakeresztek eltávolításával kapcsolatosan, jelen 

esetben nem szükséges egy újabb per vagy bírósági döntés, amely elrendelje a bontást. 

 

Régi hiányt pótol a szórványvidéken a hétvégén első ízben megrendezendő 

Máramarosszigeti Magyar Napok  
2023. július 13. – Krónika 

Hatványozottan szórványvidéknek számító városban szerveznek első ízben a környékbeli 

magyarságot megszólító rendezvénysorozatot: a Máramarosszigeti Magyar Napok a hét végén 

várja közönségét. A szervezők a közösségi találkozás örömét nemcsak szórakoztató jellegű 

programokkal, hanem kulturális, edukatív, és más érdekes közösségformáló tevékenységgel 

teszik gazdaggá. Minden tekintetben hiánypótló az első alkalommal szervezendő, kulturális, 

gasztronómiai, zenés és gyerekeknek szóló programokat kínáló Máramarosszigeti Magyar 

Napok – mondta el a Krónika megkeresésére Pintér Zsolt képzőművész, a RMDSZ Máramaros 

megyei szervezetének elnöke. A máramarosszigeti RMDSZ által szervezett rendezvénysorozat 

július 14. és 16. között várja a térség magyarságát, a programkínálatban a történelemre, 

irodalomra, képzőművészetre összpontosító, valamint szórakoztató események szerepelnek. 

 

Egész Erdély különleges ékköve lesz a válaszúti Bánffy-kastély, végéhez közeledik 

a Kolozs megyei épületegyüttes felújítása  
2023. július 13. – Krónika 

Végéhez közeledik a válaszúti Bánffy-kastély európain uniós alapokból finanszírozott 

felújítása, az épületegyüttes nem csak Kolozs megye, de egész Erdély különleges ékköve és 

büszkesége lesz – jelentette be Facebook-bejegyzésében Vákár István, a Kolozs Megyei Tanács 

alelnöke. Amint Vákár István fogalmazott, a kivitelező kifogástalan munkát végzett eddig, 

gőzerővel zajlanak a végső munkálatok és simítások. „A mai napon megtekintettük Balla 

Ferenc megyei tanácsossal, intézményi kollégákkal a munkálatok stádiumát. Jó érzés látni, 

hogy közös ügy épített örökségünk megőrzése, felújítása, a restaurálás révén újra régi fényében 

ragyoghat az egyedülálló épületegyüttes” – írta az alelnök.  
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Nedűk versenye Érmelléken: több mint négyszáz pálinkával neveztek be a 

készítők a partiumi párlat- és pálinkaversenyre  
2023. július 13. – Krónika 

Érmihályfalvára hívta egyeztető megbeszélésre munkatársait a Partiumi Falugazdász Hálózat, 

a találkozót szerdán tartották. A választás nem véletlenül esett az érmelléki városra: a szervezet 

Szatmár, Bihar, Szilágy és Máramaros megyei falugazdászai ugyanis a találkozóra azokkal a 

párlat- és pálinkamintákkal érkeztek, amiket a térségi termelők a Blisseva Partium Spirit 

Award megmérettetésre neveztek. Az első ízben kiírásra kerülő rangos versenynek Érmellék 

vidéke ad otthont, ennek jegyében a Partiumi Falugazdász Hálózat munkaülésén 

házigazdaként Karsai Attila, Érmihályfalva alpolgármestere is megtisztelte jelenlétével, 

egyúttal támogatásáról biztosította a falugazdászokat. 

 

Helyi termelők, kisvállalkozások erősítését szolgálja az újonnan létrehozott 

Nyárádmenti Termék védjegy és márka  
2023. július 13. – MTI, Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

Újabb helyi termékcsaládot hoztak létre Erdélyben, a Nyárádmenti Termék védjegyet és 

márkát csütörtökön mutatták be Nyárádszentmártonban – közölték a kezdeményezők. A 

program célja Maros megye néprajzi értékeiről is híres, magyarlakta térségének, 

Nyárádmentének a fejlesztése, népszerűsítése, az itteni közösség, a helyi termelők, 

kisvállalkozók erősítése – írta az MTI. Balássy Andrást, a Nyárádmente Kistérség Egyesület 

munkatársa a csütörtöki termékbemutatóval egybekötött sajtótájékoztatón elmondta: több 

mint 30 helyi termelő csatlakozott a programhoz. Továbbra is várják azokat, akik a Nyárád 

folyó mentén értéket teremtenek, fontos számukra a minőség, legyenek kis családi 

vállalkozások, egyéni termelők vagy közepes vállalkozások – mondta. 

                  
Forró felszólította Simont, lépjen vissza, aki azonban elutasította ezt 
2023. július 13. – Új Szó  

Forró Krisztián a Szövetség elnöke arra szólította fel Simon Zsoltot, a Magyar Fórum elnökét, 

lépjen vissza a parlamenti választáson való indulástól, ezzel segítve a Szövetségnek a 

törvényhozásba jutását. Simon ezt elutasította, viszont felrótta, hogy a Szövetség nem 

határolódik el eléggé a Smertől, és attól tart, Forróék akár Robert Fico pártjával is 

együttműködnének. Forró és Simon csütörtökön délelőtt a Gombaszögi Nyári Táborban az Új 

Szó által szervezett pártelnöki vitán csapott össze. Forró szerint, ha Simon komolyan gondolja, 

hogy a szlovákiai magyarok parlamenti képviseletét akarja előmozdítani, akkor az egyik 

megoldás az lenne, ha a Magyar Fórum visszalépne a választáson való indulástól. „Felkérem az 

elnök urat, hogy tekintettel a számokra (felmérések eredményeire, szerk. megj.) álljon a 
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kezdeményezés mellé, és közösen mondjuk ki, a Szövetség az egyetlen, magyarokat képviselő 

párt, amelynek esélye van a parlamentbe kerülni” – intézte felhívását Simon felé Forró, aki 

szerint ezzel a lépéssel egyben fátylat borítanának a múltra. A Focus közvélemény-kutató 

ügynökség legutóbbi felmérése alapján a Szövetséget a választók 3,9 százaléka, a Magyar 

Fórumot 1,4 százaléka támogatja, a parlamenti küszöb azonban 5 százalék. 

 

A gombaszögi Andrássy-kúria új fénykorának kezdete 
2023. július 13. – felvidek.ma, ma7.sk  

Gombaszögön, július 12-én, kedden délelőtt 11 órakor került sor a 95. jubileumát ünneplő 

Gombaszögi Nyári Tábor hivatalos megnyitójára, mely egyben a Sine Metu Polgári Társulás 

megbízásából felújított Andrássy-kúria átadója is volt. Az ünnepségen szólt Potápi Árpád 

János, Magyarország nemzetpolitikáért felelős államtitkára, Bárdos Gyula, a Csemadok 

országos elnöke, Balogh Csaba, Magyarország pozsonyi nagykövete, Rastislav Trnka, Kassa 

megye elnöke, illetve Nászaly Gábor, Gombaszög főszervezője és Orosz Örs, a Sine Metu 

Polgári Társulás elnöke. Jelen volt továbbá Szaniszló László, Szilvásvárad polgármestere, 

Mikle Arnold az AB-STAV képviseletében, Smidt Tamás építőmérnök és Hamelli Zsuzsanna, a 

Hamelli Kertészet vezetője. A Bebek-kemping szélén található Andrássy-kúriát 2017-ben 

vásárolta meg a Sine Metu egyesület, s hét éven át tartó fáradtságos munkájuknak 

köszönhetően az épület újra fénykorát éli. A felújítás egy országhatárokon átívelő Interreg 

projektnek hála valósulhatott meg, melynek partnerei a Sine Metu Polgári Társulás, 

Szilvásvárad község önkormányzata, a Hegyvidék OUTDOOR programszervező iroda és a 

gombaszögi Hamelli Kertészet. 

 

Megyealelnökök: Meg kell változtatni a megyehatárokat! 
2023. július 13. – ma7.sk  

Szerdán a Gombaszögi Nyári Tábor keretében a ma7 médiacsalád által szervezett 

programfolyam „Megyei siker – megkerülhetetlen a magyar képviselet!” című beszélgetésen 

vehettek részt a táborlakók. A vendégek a Szövetség párt megyei alelnökei voltak, az eseményt 

pedig Kocur László, szerkesztőségünk tagja vezette. Berényi József (Nagyszombat megye), 

Csenger Tibor (Komárom megye), Juhász Péter (Besztercebánya megye) és a hiányzó Pataky 

Károly (Kassa megye) helyett a Szövetség Országos Tanácsának elnöke, a szintén kassai megyei 

képviselő, Pandy Péter mondták el eddigi tapasztalataikat a tavaly őszi helyhatósági 

választások óta. Összegezték a legfontosabb feladatokat is, amelyek a megyei önkormányzatok 

jogkörébe tartoznak, és mint elmondták, politikai akarat, valamint pénzügyi fedezet is 

rendelkezésre áll a megvalósításukra. A vártnál is sikeresebb helyhatósági eredmények 

nyomán megerősödött képviselet immár a mindennapi politizálásban is érezteti a hatását, 

hiszen a négy megyében a Szövetség képviselői immár nemcsak a többség esetleges jóindulata, 

hanem a valóságos politikai súlyuk jogán is megkerülhetetlenek az egyes döntéseknél. 
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Párkány polgármestere: az óvodák ügyében már most is késő lépni 
2023. július 13. – Új Szó  

A demográfiai adatok és mutatók, valamint a gazdasági előrejelzések alapján már most is késő 

halogatni az óvodák átszervezését. Ugyanakkor ez kizárólag gazdasági kérdés, szerinte nem 

szabad politikai, nemzetiségi ügyként kezelni. Nem rajta múlik, mikor lesz ez ismét napirenden 

az önkormányzat ülésén. A rendkívüli ülésen hozott határozatot már aláírta. Interjú Eugen 

Szabóval, Párkány polgármesterével. A helyi képviselő – testület június végi döntéséből, amely 

alapján bezárták volna a Hársfa utcai magyar tanítási nyelvű óvodát, a gyerekeket pedig 

szeptembertől más óvodákba költöztették volna, szülői tüntetés és országos botrány 

kerekedett. Hogy aztán egy, képviselők kezdeményezte rendkívüli önkormányzati ülésen a 

testület érvénytelenítse a felháborodást kiváltó döntését. A Hársfa utcai óvoda tehát egyelőre 

megmenekült az átszervezéstől, miként a többi párkányi óvoda is. De meddig? Mi a helyzet a 

párkányi óvodák fenntarthatóságával? Erről és másról is beszélgettünk Párkány 

polgármesterével. 

               
A zentai vasútállomás felújítási munkálatainak a felét már elvégezték 
2023. július 13. – Vajma.info 

Mint ahogyan hírporálunk is beszámolt róla, március végén elkezdődött a zentai vasútállomás 

felújítása. Azóta sokat haladtak a felújítással. A munkálatokat Lálity Urbán Emese 

infrastruktúra-fejlesztési államtitkár is megtekintette Czegledi Rudolfnak, Zenta község 

polgármesterének és Sztantity Szebasztiánnak, a községi tanács gazdasági ügyekkel és 

idegenforgalommal foglalkozó tagjának a társaságában. A munkálatokat ismét megtekintő 

Lálity Urbán Emese a helyszínen tapasztaltak kapcsán a jelenlévő újságíróknak elmondta, hogy 

megtörtént az egész tetőszerkezet felújítása, és jelen pillanatban a cserepek beszerzése van 

folyamatban, a tetőszerkezetet befedését és a külső falak szigetelését is el kell végezni. A 

vasútállomás belső helyiségeinek a renoválása kapcsán az infrastruktúra-fejlesztési államtitkár 

megjegyezte, hogy a falakat gipszlappal vonják majd be, a nyílászárókat pedig már lecserélték. 

Lálity Urbán Emese szerint a munkálatok felét már elvégezték a kivitelezők, de több tényezőtől 

függ, hogy mikor végeznek a felújítással. 

 

Új napközi otthon Óbecsén 
2023. július 13. – Magyarszo.rs 

A napokban új helyen kezdte meg működését Óbecsén az értelmi és testi fogyatékkal élő 

gyermekek és fiatalok napközi otthona a Sinđelić utca 99. alatt. Óbecse község önkormányzata 

a Munkaügyi, Foglalkoztatási, Veteránügyi és Szociálpolitikai Minisztériummal 

együttműködve mintegy 9,3 millió dinárt különített el ezeknek a személyeknek az ellátását és 

egyéb szükségleteit fedező költségekre. A helyi önkormányzat 2016-ban indította el az említett 

szociális védelmi szolgáltatást, amely az óbecsei Szociális Védelmi Központnak köszönhetően 
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valósult meg. Az illetékes minisztérium javaslatára e hónaptól kezdődően a Naša čuvarkuća 

Szociális Védelmi Intézmény vette át a megbízást. 

 

Nyári Táborok Bácskossuthfalván 
2023. július 13. – PannonRTV 

A héten a nyári táborozók foglalták el az Id. Kovács Gyula Á. I. udvarát. A nagy 

hagyományokkal rendelkező táborokban az alsósoktól a középiskolásokig több témakörben 

foglalkoztak a gyerekekkel. A nyári táborokat az Ady Endre Művelődési Központ és a 

Szabadidő-szervezők Egyesülete szervezte. Fittnes, hipp-hopp, foci - jól megmozgatják a 

gyerekeket a bácskossuthfalvi nyári táborokban. Játékos tanulás, sok-sok szórakozás, 

barátkozás- erről szólt ez a hét. Kocsis Viktor, táborozó: "A nővéremmel és a legjobb 

barátommal érkeztem és nagyon tetszik, mert szereztem új barátokat." A legorobotika 

csoportban saját ötleteik alapján készítettek a csapatok robotokat, volt amelyik rajzolt és olyan 

is, amelyik versenyzett. Janković Timót, táborozó: "Ezt a robotot építettük, ez versenyezni fog 

ugyebár. Piros színt fog érzékelni, piros színre fog lassítani, fokozatosan gyorsul, piros színre 

lassít, zöld színre be fog gyorsulni a vége felé." 

              
ORFK: Mintegy tizenötezren érkeztek Ukrajnából csütörtökön 
2023. július 14. – MTI, hirado.hu 

Az ukrán-magyar határszakaszon 7302-en léptek be Magyarországra csütörtökön, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 7521-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek – közölte az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) pénteken. A beléptetettek közül 

a rendőrség 133 embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra jogosító igazolást, amely harminc 

napig érvényes. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az Országos Idegenrendészeti 

Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a végleges okmányok 

beszerzéséért – áll a közleményben. 

 

A magyar kormány támogatja a kárpátaljai sportéletet 
2023. július 13. – karpat.in.ua, Kárpátalja.ma, karpataljalap.net 

Kárpátaljai sportvezetőkkel és a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola vezetőivel 

tárgyalt az együttműködés és a támogatás lehetőségeiről Gyurta Dániel, Magyarország 

Külgazdasági és Külügyminisztériumának miniszteri főtanácsadója, valamint Gór-Nagy 

Miklós miniszteri tanácsadó. A magyar sportdiplomaták Ungváron az egyetem 

sportuszodájában sporteszközöket is adományoztak a Dinamó Kárpátaljai Megyei Gyermek- 

és Ifjúsági Sportiskolának. Majd megtekintették azokat a sportlétesítményeket, illetve nyíltvízi 

központokat, amelyeket az úszók és a vízilabdázók használnak. Gór-Nagy Miklós világbajnok 

vízilabdázó személyesen is kipróbálta az egykori kőbányában keletkezett tó vizét és azt edzésre 

alkalmasnak találta. Robert Levickij, a Kárpátaljai Vízisport Szövetség elnöke köszönetet 
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mondott a támogatásért és kifejtette, hogy a COVID világjárvány, majd az immár több mint 

ötszáz napja tartó orosz-ukrán háború jelentősen visszavetette a sportéletet. 

 

Magyarország támogatja a kárpátaljai kézilabdát is 
2023. július 13. – karpataljalap.net, karpat.in.ua 

Gyurta Dániel, a Külgazdasági és Külügyminisztérium miniszteri főtanácsadója, olimpiai 

bajnok úszó és Gór-Nagy Miklós miniszteri tanácsadó, világbajnok vízilabdázó július 12-ei 

kárpátaljai munkalátogatásuk során a Kárpáti Kézilabdaklub edzési helyszíneit is felkeresték. 

Megtekintették Ungvár legnagyobb többfunkciós sportcsarnokát, a Junyiszty 

Sportkomplexumot, ahol Olekszandr Ledida, az Ungvári Kárpáti női kézilabdaklub és a megyei 

szakszövetség elnöke, Kot Dária csapatkapitány, Veres Sándor klubigazgató, Olga Perederij, a 

válogatott másodedzője fogadta őket. A létesítményben a háború kitörését követően 

egyidejűleg 300‒400 belső menekült élt hónapokon át. Jelenleg alig több mint 10 

kényszermenekült lakik ott. Így csupán az egyik terem alkalmas edzésekre, a másikban most 

fog kezdődni a teljes felújítás. 

 

Mentőautóval segíti a beregszászi kórház munkáját a Magyar- Ukrán 

Kereskedelmi és Iparkamara 
2023. július 13. – karpat.in.ua, karpataljalap.net 

A Magyar- Ukrán Kereskedelmi és Iparkamara életmentésre is alkalmas, például 

defibrillátorral felszerelt mentőautót adományozott a Kelet Európai Misszióval közösen a 

beregszászi járási kórháznak. Az intézmény mindössze két elavult, közel 30 éves mentőautóval 

rendelkezik jelenleg. A háborús övezetből áttelepültek miatt folyamatosan növekszik a 

páciensek, így a riasztások száma is. Ezért döntött úgy a kamara, hogy ezt a mentőautót a 

beregszászi kórháznak adják át. 

 

Jankovics Róbert is részt vett a XX. Vajdasági Szabadegyetem keretében tartott 

nemzetpolitikai panelbeszélgetésen 
2023. július 13. – Kepesujsag.com 

Az idei panelbeszélgetésen Pásztor István, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke, Horváth 

Ferenc, a szlovéniai magyarok parlamenti képviselője és Jankovics Róbert, a Horvátországi 

Magyarok Demokratikus Közösségének (HMDK) elnöke a szerbiai, a horvátországi és a 

szlovéniai magyarság helyzetét ismertették elsősorban a sport, a környezetvédelem és a 

gazdaság szempontjából. A fennállásának huszadik évfordulóját ünneplő Vajdasági 

Szabadegyetem a vajdasági közösségi élet egyik legfontosabb rendezvénye. A Kishegyesen 

tartott ifjúsági fórum keretében idén is tartottak nemzetpolitikai panelbeszélgetést, melyen 

Pásztor István, a Vajdasági Magyarok Szövetsége elnöke, Horváth Ferenc, a szlovéniai 

magyarok parlamenti képviselője és Jankovics Róbert, a Horvátországi Magyarok 
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Demokratikus Közösségének elnöke ültek le egy asztalhoz, hogy megosszák tapasztalataikat 

egymással, valamint a hallgatósággal. 

 

Szentlászlóiak találkozója Erdélyben 
2023. július 13. – Kepesujsag.com 

Marosvásárhelytől 18 km-re délkeletre, a Középső-Nyárádmentén, a Nyárád folyó jobb partján 

található Nyárádszentlászlón tartották meg a sorrendben 27. Kárpát-medencei szintű 

találkozójukat a Szentlászló nevű települések, amelyen a szlavóniai Szentlászló település 

képviselői is részt vettek. A Szentlászló nevű települések először 1992 januárjában fogtak össze, 

amikor Vácszentlászló polgármesterének a kezdeményezésére segélyakciót szerveztek a 

háború sújtotta szlavóniai Szentlászló Magyarországra menekült lakóinak a javára. Négy év 

múlva Vácszentlászlón megtartották a Kárpát-medencei Szentlászló települések első 

találkozóját, amelyhez azóta a többi, nagy királyunk nevét viselő település is csatlakozott, és 

azóta felváltva tartják a találkozókat. A hétvégi találkozónak az erdélyi Nyárádszentlászló 

község volt a házigazdája. 15 település küldte el képviselőit, köztük a mi Szentlászlónk is. 

  

Lendva: két aranyat és egy ezüstöt hoztak haza a drávaszögi halpaprikás-készítők 

a Kárpát-medencei Halászléfőző Magyar Bajnokságról 
2023. július 13. – Kepesujsag.com 

A muravidéki Lendva adott otthont az idei Kárpát-medencei Halászléfőző Magyar 

Bajnokságnak, ahol 20 csapat mérte össze főzőtudományát. A horvátországi magyar 

szakácsművészetet három bográccsal képviselték. Drávaszögi főzőmestereink az elmúlt évek 

során feltették a térképre a területet, hiszen számos hazai és külföldi megmérettetésen sikerült 

dobogóra kerülniük. A halászlét, a nálunk szigorúan csak halpaprikásnak nevezett 

hagyományos ételt pedig vidékünkön nagyon jól készítik, erről tanúskodnak a főzőversenyeken 

elért eredmények is. Tavaly mi voltunk a házigazdái a Kárpát-medencei Halászléfőző Magyar 

Bajnokságnak, amit a kiskőszegi Zöld-szigeten rendeztek meg, idén pedig a szomszédos 

Szlovéniára esett a választás, azon belül is Lendva volt a legjobb Kárpát-medencei halfőzők 

„gyűjtőhelye”. A megmérettetésen Horvátországot három bográccsal képviselték: a tavalyi 

győztes, vagyis Munk Erik volt az egyik szakács, Várdaróc képviseletében Molnár Róbert főzött, 

a Laskói Ifjúsági Egyesület színeiben pedig Keresztes Dániel. 

 

Újítások és felújítások az eszéki magyar iskolaközpontban – interjú Andócsi János 

igazgatóval 
2023. július 13. – Kepesujsag.com 

Június 21-én az utolsó kicsengetéssel véget ért az idei tanév a magyar tannyelvű iskolákban is. 

Az Eszéken működő Horvátországi Magyar Oktatási és Művelődési Központban (HMOMK) 

több újdonsággal is készülnek a következő iskolai évre. – Az egyik újítás az iskolaközpont 

életében az egész napos oktatás lesz, mit jelent ez a gyakorlatban? – Azon kevés iskolák közé 

tartozunk, amelynek a vezetői jelentkeztek az ún. egész napos iskolai kísérleti programra. Az 
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ország 800 általános iskolája közül körülbelül 60-at vettek be ebbe a projektbe. A gyakorlatban 

ez azt jelenti, hogy 8 órától 14:40-ig az úgynevezett A1-es és A2-es tantárgyakat tanulják, 15 óra 

után pedig a B1 és B2-es kategóriába tartozókat. Egy új választható tantárgy is rákerül a 

„palettánkra”, A világ és én elnevezésű, ezzel kapcsolatban a napokban képzést tartanak. Több 

lesz a technikaóra, a horvát- és a magyaróra, eggyel több matematikaóra, illetve bizonyos 

természettudományi tantárgyakat kettéválasztanak. Reményeim szerint egy olyan tudás 

birtokába fogunk kerülni, amelyet majd később továbbadhatunk azoknak az iskoláknak, 

amelyek most nem léptek be a kísérleti programba. 

 

 
Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. július 13. – Kossuth Rádió 

 

Kárpát-medencei magyar oktatás – 2 millió magyar gyermek határon innen és túl címmel 

tartottak kerekasztal-beszélgetést a sátoraljaújhelyi Rákóczi Szabadegyetemen.  A nemzet 

akkor tud véleményformáló lenni, ha tudáselőnyben van, és fontos, hogy a magyar hallgatók a 

Kárpát-medencében ne csak diplomát szerezzenek, hanem vezető pozícióba is eljussanak -  

mondta Hankó Balázs innovációért és felsőoktatásért felelős államtitkár a Rákóczi Szövetség 

által szervezett beszélgetésen. Csáky Csongor a Szövetség elnöke a magyar oktatást támogató 

iskolabusz program idei fejlesztéseiről beszélt.  

 

A pontos statisztikai adatok még csak ezután érkeznek Brassó megyébe, hogy hányan 

iratkoztak magyar iskolába, hogyan sikerültek a képességi és érettségi vizsgák, hányan 

tanulnak tovább az idén végzettek. Így ezekről a kérdésekről még nem nyilatkozott Kirsch 

Gábor az RMDSZ Brassói megyei elnöke, de eredményekről mégis beszámolhatott.  

 

A muzslyai Emmausz Fiúkollégiumban még néhány napig tart a beiratkozás. Várják a fiúkat, 

akik egy igazán családias környezetben szeretnék megkezdeni a középiskolai tanulmányaikat. 

Gabona Ferenc nevelőtanár arról beszélt, hogy mitől is kedvelt a kollégiumuk.  

 

Temesváron a józsefvárosi római katolikus plébánia egyhetes napközis táborban látta vendégül 

a kisdiákok egy csoportját. Szilvágyi Zsolt plébános számára fontos, hogy a gyermekek 

meghallják Jézus hívó szavát, példaképeket ismerjenek meg, de mindemellett közösséget 

építsenek és játsszanak. A legnagyobb sikernek a kincskeresés és a vizes csaták örvendtek a 

júliusi kánikulában.  
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A 95. Gombaszögi Nyári Tábor nyitónapján avatták fel a tábor közelében álló Andrássy kúriát. 

A romos állapotban lévő épületet a nemzetpolitikai államtitkárság támogatásával megvásárolta 

a tábort szervező, egyébként magyar értékek mentésével is foglalkozó Sine Metu – Félelem 

nélkül polgári egyesület, és pályázati  forrásokból felújította.  

 

Ha nincsenek saját céljaid, arra leszel kárhoztatva, hogy annak dolgozz, akinek vannak. Ez a 

csantavéri Budemac házaspár életfilozófiája. A fiatalok néhány éve gondoltak egyet és 

vállalkozásokba kezdtek. A férj pálinkafőzdét nyitott, a feleség légvárakat ad bérbe. Tavaly a 

Prosperitati pályázatoknak köszönhetően bővíthették a vállalkozásaikat, amelyekről Budemac 

Hari beszélt.  

 


